



# ស្ថានទូតអូស្ត្រាលី ភ្នំពេញ

## សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន

ថ្ងៃទី២៧ ខែមករា ឆ្នាំ២០២២

### អូស្ត្រាលីប្រារព្ធទិវាបុណ្យជាតិអូស្ត្រាលី និងខួបទី៧០ឆ្នាំនៃទំនាក់ទំនងទ្វេភាគី រវាងកម្ពុជា និងអូស្ត្រាលី

កាលពីយប់មិញ ឯកឧត្តម Pablo Kang ឯកអគ្គរាជទូតអូស្ត្រាលី បានស្វាគមន៍ ឯកឧត្តម លី ធុច ទេសរដ្ឋមន្ត្រី និងជាអនុប្រធានទី១ របស់អាជ្ញាធរមិន មិត្តភក្តិ និងដៃគូនានា មកពីខាងរដ្ឋាភិបាល ស្ថាប័នការទូត សង្គមស៊ីវិល និងវិស័យឯកជន មកកាន់កម្មវិធីទិវាបុណ្យជាតិអូស្ត្រាលី នៅឯ គេហដ្ឋានរបស់ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត។ ពិធីនេះទទួលបានការចូលរួមយ៉ាងច្រើន ដែលក្នុងនោះ រួមមានទាំងការចូលរួមពីឯកឧត្តម រដ្ឋមន្ត្រីមកពីខាងរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា ចំនួន ៨ រូបផងដែរ។

ទិវាបុណ្យជាតិអូស្ត្រាលី ជាទិវាជាតិផ្លូវការរបស់ប្រទេសអូស្ត្រាលី ដែលត្រូវបានប្រារព្ធជា រៀងរាល់ឆ្នាំ នៅថ្ងៃទី ២៦ ខែមករា។ ទិវាបុណ្យជាតិអូស្ត្រាលី ជាទិវា ដើម្បីយើងធ្វើការគិតអំពីអត្ត ន័យក្នុងនាមជាជនជាតិអូស្ត្រាលី ព្រមទាំងធ្វើការអបអរអូស្ត្រាលីសហសម័យ និងទទួលស្គាល់ ប្រវត្តិសាស្ត្ររបស់យើងផងដែរ។ វាជាឱកាសមួយដើម្បីឆ្លុះបញ្ចាំង គោរព និងភ្ជាប់ទំនាក់ទំនងជា មួយប្រជាជនអូស្ត្រាលីទាំងអស់។

រឿងរ៉ាវរបស់អូស្ត្រាលីបានចាប់ផ្តើមតាំងពីជាង ៦០ ០០០ ឆ្នាំមុនមក ជាមួយនឹងជនជាតិ ដើមភាគតិច Aboriginal និង Torres Strait Islander។ ការប្រារព្ធពិធីប្រចាំឆ្នាំ ពេលនេះ ឆ្លុះបញ្ចាំងពី សង្គមបរិយាបន្នចម្រុះរបស់យើង ហើយត្រូវបានកត់សម្គាល់ជា ព្រឹត្តិការណ៍សហគមន៍ និងគ្រួសារ ជាការឆ្លុះបញ្ចាំងពីប្រវត្តិសាស្ត្រអូស្ត្រាលី ជាកម្មវិធីផ្តល់ពានរង្វាន់ដល់សហគមន៍ និងចូលរួមសញ្ជាតិ ជាផ្លូវការ ស្វាគមន៍សមាជិកថ្មីនានា ពីប្រទេសផ្សេងៗ មកកាន់សហគមន៍អូស្ត្រាលី។

ឆ្នាំនេះ ដោយសារកម្ពុជា និងអូស្ត្រាលីធ្វើការប្រារព្ធខួបទី៧០ឆ្នាំ នៃទំនាក់ទំនងទ្វេភាគី ទិវាបុណ្យជាតិអូស្ត្រាលីក៏ជាឱកាស ដើម្បីឆ្លុះបញ្ចាំងពីទំនាក់ទំនងរបស់ប្រទេសអូស្ត្រាលី ជាមួយ កម្ពុជាផងដែរ។ ជនជាតិអូស្ត្រាលីជាង ៦៦ ០០០ នាក់ដែលមានដើមកំណើតខ្មែរ បានចូលរួម ចំណែកជាខ្លាំងដល់ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យពហុប្បធម៌ដ៏រស់រវើក របស់ប្រទេសអូស្ត្រាលី។ ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang បានមានប្រសាសន៍ទទួលស្គាល់ការរួមចំណែករបស់ពួកគេ នៅពេលដែល ឯកឧត្តម បានដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់ជាផ្លូវការនូវនិមិត្តសញ្ញាគម្រប់ខួប៧០ឆ្នាំ របស់យើង។

ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang បានមានប្រសាសន៍ថា “នាពេលចាប់ផ្តើមទំនាក់ទំនង របស់យើង ក៏ដូចជាពេលនេះ ទំនាក់ទំនងរវាងប្រជាជនកម្ពុជា និងប្រជាជនអូស្ត្រាលី បានពង្រឹង ទំនាក់ទំនងរបស់យើង។ យើងបាននឹងកំពុងធ្វើការជាមួយប្រទេសកម្ពុជា ដើម្បីពង្រឹងទំនាក់ទំនង របស់យើង ធ្វើឱ្យប្រសើរឡើងនូវកំណើនប្រកបដោយចីរភាព និងរក្សាស្ថិរភាព និងលទ្ធិប្រជាធិបតេ យ្យ»។

ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang បានមានប្រសាសន៍បន្ថែមថា កម្ពុជា និងអូស្ត្រាលីគួរតែ អបអរទំនាក់ទំនងដ៏រឹងមាំរបស់យើងក្នុងវិស័យអប់រំ និងកសិកម្ម។ ឯកឧត្តម បានមានប្រសាសន៍ថា និស្សិតអាហារូបករណ៍កម្ពុជា បានមកកាន់ប្រទេសអូស្ត្រាលីដំបូង ក្នុងទសវត្សរ៍ឆ្នាំ ១៩៥០ ក្រោម កម្មវិធី Colombo Plan។ ចាប់តាំងពីឆ្នាំ១៩៩៤ មក អូស្ត្រាលីបានផ្តល់អាហារូបករណ៍ ដល់និស្សិត កម្ពុជា ជាង៩៤៥ នាក់ ទៅសិក្សានៅប្រទេសអូស្ត្រាលី ហើយនិស្សិតកម្ពុជា ប្រហែល ២១ ៨០០ នាក់ បានចុះឈ្មោះសិក្សានៅអូស្ត្រាលី តាមវិធីផ្សេងៗ។ ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang បានកត់ សម្គាល់ថា មជ្ឈមណ្ឌលអូស្ត្រាលីសម្រាប់ការបណ្តុះបណ្តាល ដែលបានបង្កើតឡើងនៅទីក្រុង ភ្នំពេញ ក្នុងឆ្នាំ១៩៩៣ បានដើរតួនាទីយ៉ាងសំខាន់ ក្នុងការផ្តល់ការបណ្តុះបណ្តាលភាសាអង់គ្លេស កម្រិតខ្ពស់ ដល់ប្រជាជនកម្ពុជា។

ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang ក៏បានមានប្រសាសន៍បន្តថា អូស្ត្រាលីបានជួយនាំមកនូវ សន្តិភាពដល់កម្ពុជា ដោយដើរតួនាទីយ៉ាងសំខាន់ក្នុងកិច្ចព្រមព្រៀងសន្តិភាពទីក្រុងប៉ារីសឆ្នាំ ១៩៩១ និងតាមរយៈការរួមចំណែកដល់អាជ្ញាធរជាតិអន្តរកាលនៅកម្ពុជា (អ៊ិនតាក់)។ ឯកឧត្តម បានកត់សម្គាល់ពីតួនាទីរបស់ឧត្តមសេនីយឯក John Sanderson ជនជាតិអូស្ត្រាលី ដែលជាមេ

បញ្ហាការ កងកម្លាំងផ្នែកយោធាអន្តរជាតិជំរឿនមាំរបស់អ៊ុនតាក់ ចំនួន ១៦ ០០០ នាក់ និងការចូលរួម ចំណែករបស់កងទ័ពអូស្ត្រាលី ចំនួនជាង ១ ២០០ នាក់ ដែលបានបម្រើការងារជាមួយអ៊ុនតាក់។

អូស្ត្រាលីក៏បានដើរតួនាទីជាយូរអង្វែងមកហើយ ក្នុងការជួយដល់វិស័យកសិកម្មនៅកម្ពុជា រួមទាំងតាមរយៈការជួយបង្កើតវិទ្យាស្ថានស្រាវជ្រាវ និងអភិវឌ្ឍន៍កសិកម្មកម្ពុជា (CARDI) និង តាមរយៈកម្មវិធីកសិកម្មជាបន្តបន្ទាប់ ដែលជួយស្តារឡើងវិញនូវប្រព័ន្ធធារាសាស្ត្រ និងផលិតកម្ម កសិកម្មរបស់កម្ពុជា។ ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang ក៏បានថ្លែងអំណរគុណដល់សភាពពណ៌រដ្ឋកម្ពុជា អូស្ត្រាលីនៅកម្ពុជា ដែលភ្ជាប់ទំនាក់ទំនងប្រជាជនកម្ពុជា និងអូស្ត្រាលី ក្នុងវិស័យជាច្រើន រួមមាន ហិរញ្ញវត្ថុ ការអប់រំ ទេសចរណ៍ និងកសិកម្ម។

ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang ក៏បានមានប្រសាសន៍ផងដែរថា ប្រទេសអូស្ត្រាលីបាន ជួយគាំទ្រប្រព័ន្ធសុខាភិបាលរបស់ប្រទេសកម្ពុជា អស់រយៈពេលជាយូរមកហើយ រួមទាំងក្នុងអំឡុង ពេលមានជំងឺរាតត្បាតនេះផងដែរ។ ប្រទេសអូស្ត្រាលីបានផ្តល់ថវិកាចំនួន ៣៥,៧ លានដុល្លារ ដើម្បីជួយដល់ការទទួលបានវ៉ាក់សាំង និងជួយដល់យុទ្ធនាការចាក់វ៉ាក់សាំងរបស់ជាតិ នៅក្នុង ប្រទេសកម្ពុជា។ វ៉ាក់សាំង Pfizer-BioNtech ចំនួន ២,៣៥ លានដូស ដែលជាជំនួយរបស់យើង ដែលបានមកដល់ កាលពីឆ្នាំមុននេះ បច្ចុប្បន្នកំពុងត្រូវបានចែកចាយចាក់ជូនប្រជាជន ដើម្បីជួយ ការពារប្រជាជនកម្ពុជា ពីវីរុសនេះ។ យើងក៏កំពុងធ្វើការជាមួយ អង្គការយូនីសេហ្វ អង្គការសុខភាព ពិភពលោក និងក្រសួងសុខាភិបាល ដើម្បីចែករំលែកព័ត៌មានត្រឹមត្រូវអំពីជំងឺកូវីដ-១៩ និងអំពីវ៉ាក់ សាំង នៅទូទាំងប្រទេសកម្ពុជា ព្រមទាំងទិញស៊ីរ៉ាំង ផ្តល់ជំនួយបច្ចេកទេស និងធានាថាជនមាន ពិការភាព និងក្រុមងាយរងគ្រោះផ្សេងទៀត ត្រូវបានរួមបញ្ចូលនៅក្នុងយុទ្ធនាការចាក់វ៉ាក់សាំង នេះ។

ដើម្បីជួយអបអរខួបទី៧០ឆ្នាំ នៃទំនាក់ទំនងនេះ ក្រុមល្ខោនសៀកកម្ពុជាហ្វារបានសំដែង សៀកជូនភ្ញៀវនៅក្នុងកម្មវិធីផងដែរ អាជីវកម្មរបស់ក្រុមល្ខោនសៀកកម្ពុជាហ្វារ ដែលជាក្រុមសៀក កម្ពុជា បានទទួលរងផលប៉ះពាល់យ៉ាងខ្លាំង ដោយសារការធ្លាក់ចុះនៃវិស័យទេសចរណ៍ អំឡុង ពេលមានជំងឺកូវីដ-១៩ នេះ។ ស្ថានទូតសង្ឃឹមថាព្រឹត្តិការណ៍នេះ នឹងបង្កើតអាជីវកម្មបន្ថែមទៀត សម្រាប់ ក្រុមល្ខោនសៀកកម្ពុជាហ្វារ ហើយយើងនឹងមានប្រើប្រាស់ព្រឹត្តិការណ៍នានា ពេញមួយ ខួបទី៧០នេះ ដើម្បីបង្ហាញពីអាជីវកម្មនានា របស់កម្ពុជា និងអូស្ត្រាលី ដែលជាផ្នែកមួយនៃការស្តារ សេដ្ឋកិច្ចឡើងវិញពីការរាតត្បាតជំងឺនេះ។

ឯកឧត្តម ឯកអគ្គរាជទូត Kang បានមានប្រសាសន៍ថា “ក្រឡេកមើលពីសមិទ្ធិផលជា ច្រើនដែលអូស្ត្រាលី និងកម្ពុជា សម្រេចបានរួមគ្នា ក្នុងរយៈពេល៧០ឆ្នាំ ចុងក្រោយនេះ យើងឃើញ ថាវាជាដំណើរដ៏វែងឆ្ងាយ។ អូស្ត្រាលីរីករាយរុងរឿងចំពោះប្រតិបត្តិការនេះ ជាមួយកម្ពុជានៅរ យៈពេល៧០ឆ្នាំ បន្តទៅមុខទៀត និងរាប់ឆ្នាំលើសពីនោះទៅទៀត។ ឆ្នាំនេះ យើងរីករាយរុងរឿង គាំទ្រអាទិភាពរបស់កម្ពុជា នៅក្នុងឆ្នាំដែលកម្ពុជាជាប្រធានអាស៊ាន។ លើសពីនេះ រឿងរ៉ាវរបស់ យើងជារឿងរ៉ាវនៃការរីកចម្រើន ទំនាក់ទំនងដ៏រឹងមាំរវាងប្រជាជននិងប្រជាជន និងជាទំនាក់ទំនង រឹងមាំនិងឆ្ពោះទៅមុខ។ យើងមានមូលហេតុធំចម្បងៗជាច្រើន ដែលធ្វើអោយយើងប្រារព្ធខួបនេះ ជាមួយគ្នា»។

**ទំនាក់ទំនងព័ត៌មាន៖ [Media.Cambodia@dfat.gov.au](mailto:Media.Cambodia@dfat.gov.au)**